
Difusió controlada per OJD-PGD – publicació mensual | redacció: 657 165 047 – liniasantandreu@comunicacio21.com | anuncia’t: 686 429 517 - publicitat@comunicacio21.com

13 anys

27/12/2022 · Núm. 146 · liniasantandreu.cat
líniaSantAndreu

LLENGUA pàg 6

Objectiu: potenciar el català
entre els joves, que cada 
vegada el parlen menys

VIOLÈNCIA SEXUAL pàg 7

Després de l’agressió:
les dificultats de 
denunciar una violació

RACISME pàg 14

“Quan vull llogar un 
pis i veuen que soc del 
Marroc em diuen que no”

Fo
to

: A
j. 

de
 B

ar
ce

lo
na

Publiquem un número especial amb alguns dels millors continguts de l’any

A FONS 
El món local ha impulsat
la solidaritat amb Ucraïna
en un any de guerra pàgs 8 i 9

20223

ENTREVISTA 
Nando Cruz: “Els macrofestivals
dins d’una metròpoli són
una cosa insòlita” pàgs 10 i 11



| 2

líniaSantAndreu.cat Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 51727 de desembre del 2022



3 | 

líniaSantAndreu.cat27 de desembre del 2022Especial Cap d’Any 2022

Barcelona és la ciutat de l’Estat
amb més estrelles Michelin. La
capital catalana ha aconseguit
superar Madrid en la guia de
2023, presentada el 22 de no-
vembre a Toledo. A més, amb
l’ascens de Cocina Hermanos
Torres, ha passat a tenir tres res-
taurants amb tres estrelles, la
màxima distinció possible. Així
doncs, una cosa queda ben cla-
ra: si la butxaca t’ho permet, a
Barcelona pots menjar com un
rei. Ara bé, quines opcions hi ha
a preus més assequibles?

Sembla que, en aquest sentit,
hi ha un pessimisme generalit-
zat. Només cal recordar les du-
res paraules del cuiner Marc Ri-

bas fa uns dies a Catalunya Rà-
dio: “Barcelona s’ha mort gas-
tronòmicament”. Però hi ha qui
està disposat a trencar aquesta
visió negativa. Això passa per
passejar pels barris, parlar amb
els veïns i, sobretot, entrar als lo-
cals “de tota la vida”. 

Ho fa amb gust Alberto Gar-
cía Moyano, l’advocat que hi ha
darrere del perfil d’En Ocasiones
Veo Bares a les xarxes socials,
que s’ha convertit en tot un ex-
pert de la restauració de Barce-
lona i més enllà. A través de pu-
blicacions a Twitter, Instagram
i Facebook, i de recomanacions
a la secció Menú del diad’El Pe-
riódico, fa difusió de bars i res-
taurants que són petites joies. A
més, predica amb l’exemple com
a copropietari del Bar Bodega
Carol (Sant Martí) i de Sants Es
Crema (Sants-Montjuïc).

RESISTIR A LA UNIFORMITZACIÓ
El mèrit d’aquests negocis és
mantenir l’autenticitat quan la
tendència és la “uniformització”,
tal com diu García Moyano. És a
dir, continuar oferint escudella i
fricandó enmig de tantes torrades
d’alvocat, tartars i tatakis. 

Des que es va convertir en un
rastrejador d’establiments que
valen la pena, García Moyano as-
segura que s’ha sorprès grata-
ment. “Trobo més llocs dels que
em pensava. Se m’acumula la fei-
na”, admet, satisfet. En una llarga
llista de recomanacions, hi ha des
del mític Gelida (Eixample) fins al
relativament nou El Cullerot de
Sants (Sants-Montjuïc), inaugurat
per una parella jove que funciona
com si portés anys al negoci. 

Tot i els rajos d’esperança, el
creador d’En Ocasiones Veo Ba-
res reconeix que el nivell gastro-

nòmic de Barcelona ha fet passos
enrere en les últimes dècades. “So-
bretot s’ha perdut originalitat,
més que qualitat. Ens hem tornat
grisos i uniformes”, lamenta. 

A parer seu, s’ha estès un tipus
de restauració que es basa en un es-
tudi de mercat i ofereix qualsevol
cosa que estigui de moda. “Aques-
ta visió mercantilista fa que cada
vegada hi hagi menys diferències
entre locals: molts tenen gairebé  la
mateixa carta i la mateixa decora-
ció, i te’ls podries trobar a qualse-
vol ciutat europea”, diu.

LA FEINA BEN FETA
Entres un dimarts a mig matí,
quan per a alguns és l’hora del
brunch, a La cuina del papi (Sant
Martí) i et trobes uns amants dels
esmorzars de forquilla assaborint
unes mandonguilles amb sípia. I
saps que l’has encertat. Potser és

per això que l’establiment de la fa-
mília Grau –al rètol, per cert, hi
continua dient Ca’l Grau– és un
dels exemples que li venen al
cap a García Moyano quan par-
la de fer les coses bé. 

Al capdavant d’aquest negoci
amb gairebé quaranta anys d’his-
tòria ara hi ha la filla de l’Antonio,
l’Alba, que es va formar en alta
cuina a l’Escola d’Hostaleria de
Sant Ignasi, dels Jesuïtes de Sar-
rià. Alba Grau ha treballat a res-
taurants com el Disfrutar, que té
dues estrelles Michelin, però,
quan el seu pare ho va necessitar,
no va dubtar a tornar a casa. Un
gest que li agraeix enormement
l’Antonio, però també els clients.
Com un dels que gaudia de les
mandonguilles, gran defensor
dels bars i restaurants de barri,
que abans de marxar exclama:
“Aquests sí que són estrelles!”

L’interior del bar La cuina del papi, al Camp de l’Arpa. Foto: Línia

Anna Utiel
BARCELONA

“Aquests sí que són estrelles”
» La bona cuina tradicional a bon preu encara existeix a la ciutat de l’Estat amb més estrelles Michelin
» És el que defensa Alberto García Moyano, l’advocat que hi ha rere el perfil En Ocasiones Veo Bares

Publicat el 20 de desembredel 2022



Especial Cap d’Any 2022

Les agressions a persones bise-
xuals, trans, lesbianes, gais o in-
tersexuals estan a l’ordre del dia.
Sense anar més lluny, la matina-
da de l’11 de maig quatre dones
van denunciar una agressió a Ba-
dalona. Els fets es van produir una
setmana abans de la celebració,
aquest dimarts, del Dia Interna-
cional contra l’Homofòbia, la
Transfòbia i la Bifòbia. La data,
que commemora el moment en
què l’Organització Mundial de la
Salut (OMS) va eliminar l’homo-
sexualitat de la llista de malalties
mentals, obliga a preguntar-se si
en els darrers temps les agressions
al col·lectiu LGTBI han anat a l’al-
ça. L’OCH assenyala que, en la pri-
mera part de l’any 2022, les de-
núncies registrades per l’entitat
han augmentat un 50%.

L’EXTREMA DRETA
Pensar en les agressions a lesbia-
nes o trans com a fenòmens aïllats
és un error. En realitat són la pun-
ta d’un iceberg. La part submer-
gida són, per una banda, les acti-
tuds LGTBI-fòbiques que pervi-
uen en la nostra cultura i, per l’al-
tra, l’auge de l’extrema dreta.

“Creiem que el context so-
ciopolític que estem vivint a l’Es-
tat espanyol facilita les expres-
sions de grupuscles afins a l’ex-
trema dreta”, afirmen des de
l’Observatori. En aquest sentit,
cal parlar clarament de Vox, una
formació que ha demostrat en
comptades ocasions la seva opi-
nió respecte al col·lectiu LGTBI.
“A Espanya hem passat de donar
pallisses a homosexuals a què ara
tinguin una llei”, afirmava el di-
putat Iván Espinosa de los Mon-
teros. “Si el meu fill és homose-
xual, preferiria no tenir nets”,
deia la diputada Gádor Joya Ver-
de. “El matrimoni és la unió en-
tre un home i una dona”, consi-
derava Santiago Abascal.

“És un fet que l’extrema dre-
ta està guanyant poder, no només
mediàtic sinó en institucions po-
lítiques”, afirma Raül Ortega, del
col·lectiu Crida LGTBI. Per a ell,
però, és important entendre per
què l’extrema dreta creix en “una

massa que no és essencialment ni
feixista, ni racista ni LGTBI-fòbi-
ca i que en la majoria de casos és
de classe treballadora”.

PER SOTA DE VOX
La postura del partit polític verd
no és ni de bon tros una ocur-
rència pròpia. De fet, el seu idea-
ri beu d’organitzacions d’extrema
dreta com HazteOir, una plata-
forma que ha finançat Vox i que
està liderada per Ignacio Arsua-
ga. El passat 11 d’abril, HazteOir
va començar una campanya a les
xarxes contra Disney per “pro-
moure l’agenda LGTBQ”. Segons
un text del mateix Arsuaga, en la
darrera pel·lícula de la company-
ia, Lightyear, es veu un petó en-
tre dos homes. “L’escena té com
a objectiu els teus fills i no ama-
ga el pla d’adoctrinar-los”, afirma
Arsuaga. Per a ell, tot ha estat or-
questrat per l’esquerra per des-
truir els valors de la família.

A més, aquesta plataforma,

amb projecció internacional, té
vinculacions amb entitats euro-
pees com One of Us o Political
Network For Values, dues orga-
nitzacions d’ultradreta contràries
a l’avortament, a l’eutanàsia i als
drets de les persones LGTBI, en les
quals hi ha, per exemple, l’exlíder
del PP Jaime Mayor Oreja.

Per si això no fos prou, la pla-
taforma Open Democracy ha as-
senyalat que HazteOir té vincu-
lacions amb grups com El Yun-
que, una organització ultracatòlica
i feixista de caràcter secret nas-
cuda a Mèxic el 1950. Aquesta re-
lació ha estat sobradament con-
trastada per mitjans de comuni-
cació o Wikileaks.

Alhora, en els darrers temps
aquest ideari viatja a través de les
xarxes més populars i d’una ma-
nera més moderna. Creadors de
contingut web com Roma Ga-
llardo, amb 1,6 milions de se-
guidors, o Wall Street Wolverine,
amb gairebé mig milió, tot i afir-

mar que no tenen problemes
amb les persones homosexuals
fan continguts en una clau total-
ment oposada. “Si s’estigmatitza
la dona: escàndol. Si s’estigma-
titza el col·lectiu LGTBI: escàn-
dol. S’estigmatitza durant anys
els homes blancs heterosexuals:
ai, mira els mascles ofesos”. Es
tracta d’un tuit en què el segon
youtuber considera que els ho-
mes blancs estan oprimits. Wall
Street Wolverine és un perso-
natge que no ha amagat mai la
seva afinitat amb Vox.

CALMA I RESISTÈNCIA
Certament, les denúncies d’a-
gressions creixen, però potser hi
ha explicacions més enllà de l’au-
ge de l’extrema dreta. “Hi ha un
augment dels discursos alarmis-
tes sobre les agressions LGTBI-fò-
biques, però no hi ha dades pú-
bliques per poder fer una anàlisi
que ens indiqui si les agressions
s’han incrementat”, diu Ortega.

Segons el de la Crida LGTBI,
aquests discursos no tenen en
compte “la visibilització cada ve-
gada més gran del col·lectiu”.
“Ara hi ha pobles on hi ha un grup
de persones LGTBI, i això impli-
ca més agressions, però no perquè
hagi augmentat l’LGTBI-fòbia,
sinó perquè l’atenció mediàtica
han crescut”, afirma.

A més, al seu parer, actual-
ment hi ha més “mecanismes per
denunciar i la gent s’atreveix
més a fer-ho”. De fet, Cristian
Carrer, coordinador de l’OCH,
afirmava en una entrevista a La
Xarxa que, després de les agres-
sions al Somorrostro i l’assassi-
nat d’un jove gai a Galícia, les de-
núncies van augmentar. Per tot
això, Ortega considera que és im-
portant que el col·lectiu es plan-
ti. “No podem tornar als arma-
ris ni renunciar a l’espai social
que hem conquerit i que ara
ens toca continuar defensant
als carrers”, conclou.

Els enemics dels drets LGTBI
» L’auge de l’extrema dreta, el poder d’entitats com Hazte Oír i les xarxes socials són una amenaça real

» El Dia Internacional contra l'Homofòbia, la Transfòbia i la Bifòbia arriba mentre segueixen les agressions

L’any 2017 la Generalitat va multar el bus d’Hazte Oir. Foto: Àlex Recolons/ACN

Albert Alexandre
BARCELONA

Publicat el31 de maigdel 2022
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El debat entre els que diuen que
el castellà està discriminat a
Barcelona, i al conjunt de Cata-
lunya, i els que diuen que el ca-
talà està desapareixent a la ciu-
tat continua a l’ordre del dia. La
realitat, tal com mostren les da-
des, és que l’ús del català entre
els joves de Barcelona continua
caient. Només el 28,4% del jo-
vent el té com a llengua habitu-
al, segons la darrera Enquesta de
la Joventut, elaborada amb da-
des del 2020. El 2015, en canvi,
la xifra era del 35,6%.

Analitzant la situació per dis-
trictes, a cap dels deu el català es
posiciona com a llengua més
parlada pels veïns d’entre 15 i 34
anys. Nou Barris és on l’ús de la
llengua catalana entre els joves és
més residual: només un 5,1% la
fan servir de forma habitual. A
l’altre extrem hi ha Sarrià-Sant
Gervasi, on el 44,9% dels joves
parlen el català habitualment.
Però tampoc aquí el català s’im-
posa al castellà, idioma usual
del 50,4% del jovent.

L’AJUNTAMENT REACCIONA
Conscient de la mala salut del ca-
talà a la ciutat, l’Ajuntament està
impulsant diverses mesures per
posar-hi remei en col·laboració
amb la Generalitat.

Els esforços s’estan centrant
en el foment de la llengua entre
els més joves. Tal com explica la
sociòloga de la UAB i coordina-
dora de les accions que durà a
terme el consistori, Marta Rovi-
ra, l’objectiu és “crear referents
dels formats culturals amb què
s’expressen els joves i que sigu-
in en català”. Algunes de les pro-
postes són portar influencers
catalanoparlants als instituts o

crear uns Jocs Florals Digitals
amb concursos de mems o de ví-
deos de TikTok: “Ens hem d’a-
daptar al mercat”.

La iniciativa del govern mu-
nicipal, però, no només serà en-
focada a aquest col·lectiu, sinó
que s’està treballant en una pro-
posta que toqui tots els àmbits i
edats: esport, oci, ciència, em-
presa, turisme, etc. Per a fer-ho,
l’Ajuntament ha creat un grup
d’experts en diferents àmbits so-
cials, a més de comptar amb di-
verses entitats, per fer un recull
de propostes –com les ja men-
cionades– que es posaran en
comú per decidir quines són les
millors i “entrin al pacte de la
llengua”, afirma Rovira.

DIAGNÒSTIC DE LA SITUACIÓ
Més enllà de les mesures que pu-
guin arribar, la realitat és que les
dades de l’Enquesta de Joventut

situen el català com la llengua
subordinada als districtes de
Barcelona. Però, quina és la in-
terpretació dels experts?

Rovira explica que les dades
“s’han de contextualitzar” perquè
els números parlen de la llengua
més habitual: “No vol dir que les
persones només utilitzin el caste-
llà o el català”. Continua dient que
en el cas dels joves és molt habi-
tual fluctuar d’una llengua a l’al-
tra i que, per exemple, en el cas de
la població major de 65 anys, hi ha
un 30% que no fa servir el català.
Teòricament, la generació de joves

és la que més competències té de
català, però que no es reflecteix en
l’ús habitual on domina el caste-
llà. És aquesta la preocupació dels
catalanoparlants.

En aquest sentit, Rovira afir-
ma que “la situació és crítica, però
no irreversible”. I és que l’En-
questa de Joventut es va ampliar
fins als 35 anys, provocant que hi
hagi resultats que barregen per-
fils de joves molt diferents.
Aquesta variació de perfils és la
que desemboca en dades desfa-
vorables pel català, ja que una
persona migrada a Catalunya
que faci dos anys que viu a Bar-
celona és probable que no tingui
el català com a llengua habitual.

Per la seva banda, des de la
Plataforma per la Llengua, afir-
men que les dades són preocu-
pants, però que no els sorprenen
per l’evolució que havien tingut.
El secretari de la Plataforma,

Francesc Marco, celebra que l’A-
juntament hagi pres mesures,
però demana que siguin efecti-
ves: “És important que siguin
conscients de la situació, però és
clau que les apliquin de pressa”.
Marco afegeix que la col·labora-
ció entre entitats i l’administra-
ció és vital i que ells “sempre” tin-
dran “la mà estesa per treballar”.
Així i tot, remarca que les mesu-
res que apliqui l’Ajuntament són
complementàries a totes les ini-
ciatives que la Plataforma ja fa
temps que fa.

Marco conclou dient que el
pla lingüístic ha d’actuar “amb
màxima incidència” als districtes
on les dades són més preocu-
pants, però coincideix amb Ro-
vira que la situació és reversible:
“Abans buscàvem competència
lingüística i ara que la tenim ens
hem adonat que necessitem con-
vertir el català en eina social”.

Parlar catalànoestàdemoda
» L’Ajuntament impulsa mesures per millorar la situació del català a través d’un grup d’experts

» Les últimes xifres mostren com l’ús del català entres els joves barcelonins continua caient

El català és la llengua minoritària entre els joves als deu districtes de Barcelona. Foto: Natàlia Segura/ACN

“Les dades indiquen
que la situació del
català és crítica, 
però no irreversible”

Guillem Francàs
BARCELONA

Publicat el 15 de novembre del 2022
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Un conegut de la feina la va con-
vidar a sopar per després agredir-
la sexualment. Abans de deixar-
la marxar, la va obligar a dutxar-
se. Va haver d’anar a urgències
per les ferides que l’agressió li ha-
via provocat, però al centre on la
van atendre es van limitar a pre-
guntar-li reiteradament si li ha-
via de venir la regla. Sense testi-
monis ni proves, i conscient del
qüestionament al qual es veuen
sotmeses les dones quan expli-
quen fets similars, va decidir no
denunciar. Van haver de passar
vuit anys perquè acceptés i pro-
nunciés la paraula tabú: violació.

És la història de Mireia Casa-
do, una de les quatre dones que
comparteixen el seu cas a Jo sí que
et crec, un documental de Núria
Vilà i Norma Nebot produït per

Fora de Quadre. Es va estrenar a
beteve amb motiu del 25 de no-
vembre, el Dia Internacional per a
l’Eliminació de la Violència contra
les Dones, i ara s’està projectant a
equipaments d’arreu de Catalunya
per arribar a tothom. El 28 de març
es va projectar a l’Ateneu El Poblet
de la Sagrada Família, de la mà de
l’associació Hèlia Dones.

REVICTIMITZACIÓ
L’origen del documental Jo sí
que et crec té molt a veure amb la
violació en grup a una jove que
van perpetrar cinc homes durant
les festes de Sant Fermí de Pam-
plona l’any 2016. Arran d’aquell
cas, conegut com el cas de La Ma-
nada, i la polèmica resposta que
hi va donar la justícia, la perio-
dista Núria Vilà va començar a in-
vestigar a què s’han d’enfrontar
les dones després de patir una
agressió sexual, un camí que va
des de la desprotecció fins a la cul-
pa, passant per la desconfiança. 

“Vaig veure que el de Pam-
plona no era un cas aïllat”, as-
segura la creadora del docu-
mental, que també va constatar
que el procés posterior a l’a-
gressió sexual que han de viure
les víctimes acaba empitjorant el
trauma creat per la mateixa
agressió. D’això, se’n diu revic-
timització, i en són responsables
el sistema judicial i policial, però
també el sistema sanitari, els
mitjans de comunicació i la so-
cietat en general.

Un dels problemes és que els
pocs recursos que hi ha per a les
dones que han patit violència se-
xual, com la unitat especialitza-
da de l’Hospital Clínic, no són
prou coneguts i molts cops les
víctimes no saben a on acudir.
“Quan van a la comissaria o al
CAP, depenen de l’atzar, estan a
mercè de quin professional les
atengui i, si se senten rebutjades,
és molt probable que ja no con-
tinuïn amb el procediment”, ex-

plica Vilà, que lamenta que no hi
hagi “especialització”. Tampoc és
prou conegut el protocol que
cal seguir en patir una agressió
sexual, que diu, per exemple, que
és important no dutxar-se per no
eliminar proves.

“Quan hi ha un robatori o un
assassinat, la policia és qui fa la
feina; en canvi, quan et violen, has
de ser tu qui aporti les proves, els
testimonis... La sensació és que la
feina l’has de fer tu”, lamenta Mi-
reia Casado. “Em vaig sentir to-
talment desemparada”, afegeix,
mentre recorda com la culpa va
ser el sentiment que la va acom-
panyar des del principi i reconeix
que no va tenir “els recursos, el
temps ni l’energia per denunciar”
la violació que havia patit. Per
acabar-ho d’adobar, la decisió
de no denunciar també s’acaba
utilitzant moltes vegades contra
les víctimes, que s’han de sentir
a dir que, si el seu violador rein-
cideix, serà culpa d’elles.

UN NOU RECURS EL 2024
En aquest context, és especialment
important l’anunci que ha fet re-
centment l’Ajuntament de Barce-
lona: ha aprovat la compra d’un lo-
cal a l’Eixample per atendre casos
de violència sexual. Serà una uni-
tat especialitzada del Servei d’A-
tenció, Recuperació i Acollida
(SARA), que atén casos de vio-
lència masclista en general, i en-
trarà en funcionament el 2024.

La directora de la Plataforma
Unitària contra les Violències de
Gènere, Remei Saez, celebra
aquesta novetat i subratlla la ne-
cessitat i la urgència de comptar
amb nous recursos públics per a les
víctimes de violència masclista,
perquè els que existeixen estan “sa-
turats” i hi ha “moltes dones en llis-
tes d’espera”. També veu amb
bons ulls que s’ofereixi un tracta-
ment específic per als diferents ti-
pus de violències i les conseqüèn-
cies que provoquen. En la matei-
xa línia, Casado valora molt posi-
tivament l’anunci de l’Ajuntament
i desitja que arribi a totes les dones
que malauradament ho necessitin,
com ella ho hauria necessitat.

Com que no va comptar amb
el suport adequat després de l’a-
gressió sexual, la seva recupera-
ció va ser més lenta i va venir per
altres vies. Ella és actriu i fa sis
anys va crear la companyia La
Melancòmica amb dues actrius
més. A l’obra ELLES #cosasdec-
hicasdenuncien la violència mas-
clista des de la sàtira i la crítica i,
en un moment de la funció, lle-
geixen un titular que diu que
una de cada tres dones ha patit
una agressió sexual. Aleshores,
ella aixeca la mà. Confessa que,
tot i que al principi, quan ho ha-
via de fer, “tremolava”, ara se sent
“acompanyada i empoderada”.
“Cada cop que ho faig m’allibero
del meu agressor. Ell perd tota la
força que ha tingut aquests anys.
Ja no va d’ell, va de mi”, conclou.

Anna Utiel
BARCELONA

El camí després de la violació
» El documental ‘Jo sí que et crec’ repassa el tràngol que ve després de patir una agressió sexual

» L’Ajuntament de Barcelona ha anunciat un nou servei d’atenció a la violència sexual de cara al 2024

Una pancarta en una manifestació del 25N que apareix al documental ‘Jo sí que et crec’. Foto: Fora de Quadre

Publi
cat 

el 5 d
’abril

 

del 2
022



| 8

líniaSantAndreu.cat 27 de desembre del 2022 Especial Cap d’Any 2022

La convocatòria és el dia 9
de març a dos quarts de
quatre de la tarda, hora
ucraïnesa. La conferèn-

cia es fa via online i hi intervenen
alguns dels alcaldes de les ciutats
més afectades per la guerra d’U-
craïna. Hi ha presents mitjans de
tot el món: la televisió romanesa,
diaris estatunidencs i escandi-
naus, ràdios de Bòsnia... I el Línia. 

Comença parlant el ministre
pel desenvolupament de les co-
munitats i el territori d’Ucraïna,
Oleksiy Chernyshov. Porta una ca-
misa de color blau clar. Ni corba-
ta ni americana. A les guerres no
es porten corbates ni americanes.
Després parlen els alcaldes. Du-
rant dues hores no hi ha ni un sol
somriure. És el que té la guerra. 

“Necessitem medicines i ar-
mes, la situació és límit”, diu el vi-
cealcalde de Mariúpol, Serhiy Or-
lov. Ell també va vestit sense ele-
gàncies. Porta un jersei verd fosc,
la peça de roba de moda al país des
que Volodímir Zelenski, el presi-
dent d’Ucraïna, l’ha convertit en
un símbol de la resistència. “Ne-
cessitem mitjans de transport se-
gurs per evacuar els nostres veïns”,
explica Orlov. Tota la conferència
és un crit desesperat. Els alcaldes
volen que la comunitat interna-
cional es posicioni al seu costat, i
per això han convocat la premsa.
Des de Kherson, Chernihiv, Tros-
tianets o Vasylkiv parlen per a tot
al món. Gràcies a internet. 

Més de tres setmanes després
d’aquesta conferència, Mariúpol
ha estat assetjada per l’exèrcit
rus. Els carrers són runes. Segons
la BBC, hi ha 400.000 persones
atrapades i més de 2.400 homes,
dones, nens i nenes morts que han
fet necessari obrir dues foses co-
munes. Els cadàvers es congelen
en una ciutat que registra tempe-
ratures de cinc graus sota zero a les
nits i que fa dies que no té ni elec-
tricitat, ni gas ni aigua. Quan es-
crivim aquestes línies, la gana i les
infeccions s’estenen pels hospitals
i pels refugis. Les demandes del
vicealcalde Orlov no s’han mate-
rialitzat. S’ha imposat la guerra.

Els polítics locals que van par-
ticipar en la conferència del pas-
sat 9 de març, que duia per títol
Resposta a la violència russa:
perspectives de les comunitats
territorials més danyades d’U-
craïna, són desconeguts a fora del
país. Alguns potser moriran en
aquesta guerra. O potser no. És
probable que els noms d’Ihor Ko-
lykhaev, Vladyslav Atroshenko,
Serhiy Sukhomlyn, Ihor Terekhov,
Yuriy Bova, Veniamin Sitov, Olek-
sandr Lysenko, Nataliya Balasy-
novych i Serhiy Orlov no siguin ni
una nota al peu de pàgina de la his-
tòria. De la gran història. Queda-
ran ocults sota l’ombra de figures
com Putin, Zelenski o Biden. 

Amb tot, el món local, sigui a
Ucraïna o a casa nostra, és el pri-
mer afectat pels conflictes. La
ciutadania a peu de carrer orga-
nitzant-se o els alcaldes i les al-
caldesses demanant ajuda noten
primer que ningú els bel·licis-
mes. Els estrategs pensen les gu-

erres als despatxos lluminosos
de l’alta política vestits amb cor-
bata i americana, però és la ciu-
tadania la que viu sota les bombes.

GUERRA I CIUTADANIA
Lluny de Mariúpol, a la regió me-
tropolitana de Barcelona, ja des de
l’inici de la guerra, el 24 de febrer,
el món local es va fer sentir amb
força. “El conflicte ens va agafar
per sorpresa, però ràpidament
vam organitzar un punt de reco-
llida de material en una botiga

d’ordinadors”, explica Joan Cere-
zo, d’Esplugues de Llobregat. Ell
presideix l’Associació Cultural Ta-
ras Shevchenko, un grup d’amics
d’Ucraïna. “En una setmana vam
poder carregar 5 o 6 furgonetes
amb ajuda, que van anar a la par-
ròquia de Santa Mònica, a Barce-
lona, i d’allà cap a Polònia”, afegeix.
Aquella infraestructura va quedar
ràpidament desbordada. “Recor-
do persones que feien compres de
70 euros al Condis que hi ha da-
vant de la botiga i ens ho portaven

tot al magatzem”, detalla. “La far-
màcia que hi ha al costat, veient la
demanda, va crear lots de medi-
caments dissenyats per enviar a
Ucraïna”, relata per afegir que
“mai havia vist tanta solidaritat”.

Altres municipis de la metrò-
poli també van viure situacions
semblants. A Vilassar de Dalt, la
Maria Àngels, de la Plataforma
Ajuda a Ucraïna, remarca que el
mateix dia que va començar la gu-
erra es va organitzar una mani-
festació davant de l’Ajuntament.

“Després vam estar vuit dies re-
collint material i vam carregar
dues ambulàncies i dues furgo-
netes que han anat cap a la fron-
tera amb Polònia”, explica. A més,
a Vilassar es va fer una arrossada,
una caminada i una tarda d’acti-
vitats per recollir fons, i actualment
la localitat ja ha acollit més de 25
famílies ucraïneses.

Els primers dies de la guerra,
la resposta humanitària va ser
espontània. “Com en altres oca-
sions, al principi la gent va actu-

Ja hi ha quatre milions de persones que han marxat d’Ucraïna, i moltes ho han fet per la frontera amb Polònia. Foto: Càritas

La resposta solidària a la metròpoli davant la guerra d’Ucraïna, a diferència
d’altres conflictes internacionals, s’ha organitzat de manera espontània i

desendreçada. La ciutadania a peu de carrer n’ha estat la impulsora i més tard
els ajuntaments han recollit el testimoni i han ordenat l’ajuda humanitària.

Elmón local,
la primera trinxera
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n El cotxe deixava enrere Polònia.
La dona gran fugia de la guerra amb
en Marc (nom fictici), un veí de Sant
Andreu de la Barca que, amb cinc per-
sones i cinc cotxes més, va decidir
marxar cap a Ucraïna quan el conflic-
te despuntava. La dona gran es va
passar hores mirant pel retrovisor. No
girava el cap. Només veia l’indret que
abandonava per un minúscul rectan-
gle de vidre. Mirava aquella postal re-
flectida quan eren a centenars de ki-
lòmetres d’Ucraïna. Fins i tot a milers
de kilòmetres. Què mirava? Potser al
cel encara hi reconeixia algun color

del seu país, ara en runes. Potser no
mirava res i el seu cap era a Ucraïna.

En Marc es va quedar en xoc per
aquella imatge. En una crisi com la
dels refugiats, hi ha moltes escenes
que se’t claven. Ho diu setmanes des-
prés d’haver tornat a casa. Setmanes
després d’haver portat 17 persones
d’Ucraïna a l’Estat espanyol.

La comitiva va sortir de casa el 3
de març. “Abans d’arribar a la ciutat
polonesa de Medyka vam viatjar du-
rant dos dies”, relata en Marc. Ja
abans havien contactat amb sis refu-
giats. Malgrat això, quan van arribar
al poliesportiu de la ciutat propera a
la frontera, aquell grup de persones
no hi era. “Els militars ens van fer mol-

tes preguntes i van apuntar-se les
nostres dades per estar segurs que
no érem traficants d’éssers humans”,
recorda el santandreuenc. Finalment,
van recollir una noia i la seva filla de
tres anys i, per telèfon, van acordar
passar a buscar una altra noia per
Cracòvia en el viatge de tornada. 

De Medyka van anar al camp de
refugiats que hi ha just a la frontera.
En Marc explica que allò era un caos:
“Tot i que la gent estava ben tracta-
da, recordo homes i dones grans ca-
minant amunt i avall sense direcció
durant hores”. D’allà van anar a la ciu-

tat de Przemysl. “Hi ha un antic centre
comercial abandonat que s’ha habili-
tat per a refugiats”, detalla. Va ser
aquí on van conèixer una família de
17 membres que volia anar a Càceres.
“Després de parlar durant hores, van
acabar confiant en nosaltres. Tres in-
tegrants de la família van fer el viatge
en avió i la resta amb nosaltres”, expli-
ca en Marc per afegir que quan va
marxar d’aquell lloc no va poder “mi-
rar enrere perquè era massa dur”.

Començava el viatge de tornada.
Fugien del terror. Però la guerra no hi
entén de distàncies, i a la frontera amb
França una de les noies va rebre una
trucada. Havien bombardejat casa
seva. La guerra sempre et persegueix.

Un viatge a la frontera 

ar de manera desordenada i des-
endreçada”, considera el sociòleg
Xavier Godàs. “Encara que sem-
bli una obvietat, el món local té
una característica molt bàsica:
tothom viu en un municipi. No
pots no tenir un municipi, i per
això és el lloc d’actuació primari”,
reflexiona. És per aquest motiu
que la resposta primerenca va
vehicular-se a peu de carrer. De
manera desordenada, certament.
Un fet que va fer reaccionar l’or-
ganització que agrupa entitats
per la justícia social, Lafede, que
va demanar que, si era possible, es
fessin aportacions econòmiques al
Fons Català de Cooperació al
Desenvolupament en lloc de do-
nacions de roba o menjar.

GUERRA I AJUNTAMENTS
Allò que va començar a gestar-se
amb la ciutadania no podia pas-
sar desapercebut als ulls dels
ajuntaments. La pressió social va
fer que reaccionessin.

Volodymyr Fediuk, president
de l’Associació d’Ucraïnesos de
l’Hospitalet de Llobregat, explica
que els primers dies de la guerra
la seva organització es va reunir
amb l’alcaldessa Núria Marín.
“Estem molt contents de la res-
posta que va tenir”, diu. La bat-
llessa els va aconseguir dues fur-

gonetes per portar ajuda huma-
nitària. “Les autoritats són les
que tenen els recursos”, afirma Fe-
diuk. També ho expressa així Go-
dàs quan assenyala que “la soli-
daritat va molt a les palpantes”, i
aquells dies van ser els ajunta-
ments els que van ordenar-la.

En aquest sentit, Victòria Pla-
nas, responsable de l’Àrea d’A-
juda Humanitària del Fons Ca-
talà de Cooperació al Desenvo-
lupament, explica que avui dia ja
hi ha 50 ajuntaments que fan
aportacions econòmiques a l’or-
ganisme per fer front al desastre
humanitari de la guerra. Un des-
astre que es tradueix en quatre
milions de refugiats i que és en-
cara més palpable a les ciutats
ucraïneses. “Mariúpol és la Gu-
ernica moderna”, diu Fediuk.

GUERRA I SILENCI
Si ara la ciutadania veu els ajun-
taments positivament, no es pot
dir el mateix de la política d’altres
nivells. “Estem molt enfadats amb
els polítics espanyols, perquè po-
drien haver fet molt més del que
han fet”, critica Cerezo.

Sorprenentment, aquesta gu-
erra ha generat un debat polític
com poques guerres havien sus-
citat fins ara, i això també ha
condicionat la mena de solidari-

“Recordo persones 
que feien compres 
de 70 euros 
al Condis que 
hi ha davant 
de la botiga 
i ens ho portaven 
tot al magatzem”

tat que s’ha apreciat en els primers
compassos del conflicte. “Les en-
titats i les organitzacions que
s’han mobilitzat en anteriors gu-
erres estan una mica aturades i
van tard”, considera Godàs. “Ja no
encarrilen la solidaritat o la pro-
testa, i això ha produït que les en-
ergies individuals sorgissin de
manera desendreçada”, descriu. El
cert és que les diferències respec-
te d’altres conflictes, com ara la gu-
erra d’Iraq, són notables. En aquell
cas, les organitzacions sindicals,
entre altres, van portar la veu
cantant. “Crec que això té a veu-
re amb les guerres postsoviètiques,
que ens agafen a contrapeu, i les
posicions costen més de concre-
tar”, valora el sociòleg.

SOLIDARITAT (I RACISME?)
Però fins i tot en les històries que
mostren la bondat humana tam-
bé hi ha una cara fosca. “En cer-
ta manera, aquest esclat de soli-
daritat té un principi de xenofò-
bia”, afirma Planas. Si comparem
com ha reaccionat la ciutadania
ara i com ho ha fet en altres guer-
res, les diferències són abismals.
Planas es fa una pregunta que
hauria de fer-nos reflexionar: “Per
què ara actuem diferent que amb
la guerra de Síria, on també hi va
haver milions de desplaçats i hi va

intervenir Rússia?”. La protecció
va per colors de pell. Si no, no es
pot entendre per què avui dia, se-
gons l’ACNUR, hi ha 250.000
persones –de les quals 70.000 són
afganeses que fugen del terror
talibà–varades als Balcans. Tam-
poc es pot entendre que hi hagi co-
operants acusats de tràfic d’éssers
humans per haver intentat portar
a Europa els desplaçats per la
guerra de Turquia. Planas torna a
preguntar: “Per què no s’ha alçat
la veu en el conflicte del Donbass,
en què Ucraïna bombardejava la
societat civil? Les guerres són
molt complicades, i per parlar
abans cal pensar”.

Si bé tot això és cert, tal com
la mateixa Planas i també Godàs
reconeixen, cal invocar els drets
humans en qualsevol dels casos i
no crear disputes entre refugiats.
“Em sembla una mala estratègia
la comparació: pot acabar mini-
mitzant el problema d’Ucraïna”,
afirma el sociòleg. “No podem res-
pondre el racisme institucional
amb passotisme organitzatiu.
Els ucraïnesos no en tenen la cul-
pa”, sentencia.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Ja hi ha 50 ajuntaments
que fan aportacions
econòmiques al Fons
Català de Cooperació 
al Desenvolupament
per fer front al 
desastre humanitari 
de la guerra

Una comitiva de sis veïns del Baix Llobregat va anar
en cotxe fins a la frontera amb Ucraïna per ajudar
persones refugiades a viatjar cap a l'Estat espanyol

Publicat el 4 d’abril del 2022
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Nando Cruz
Periodista musical

“Totes les innovacions culturals
neixen a la perifèria i als suburbis”

Nando Cruz és un periodista musi-
cal diferent. Sempre crític, s'ha en-
carregat d'analitzar la vida cultural
que hi ha més enllà dels grans es-
deveniments, dels suplements dels
diaris i de la televisió. Aquella que es
viu als barris i amb moltes llengües.

Quina música escoltava
Nando Cruz quan era un
nen i un adolescent?

La música que posava la meva
mare a casa: Perales i Julio Iglesias. A
poc a poc em vaig anar interessant
per la música que sonava a la ràdio
i pel que em passaven els amics de
classe... Va ser a finals dels vuitanta
quan vaig començar a escoltar rock
alternatiu o indie. Després, quan
vaig començar a fer crítica musical a
El Periódico, el 1995, anava a tota
mena de concerts: bossa nova, hip-
hop... I encara hi va haver un mo-
ment en què em vaig obrir a més
músiques: quan vaig començar a
fer el recull de reportatges Otros es-
cenarios posibles. Vaig prendre la
decisió de deixar d’escriure per al
meu gust personal i fer-ho sobre el
que la gent consumeix. 

Per què et vas dedicar al perio-
disme musical?
A sisè de Primària jo sabia que volia
ser periodista de guerra. Evident-
ment, no vaig anar ni a Andorra
[riu]. En un inici volia escriure sobre
cinema, fins que vaig anar a un con-
cert d’El Último de la Fila a les Festes
de la Mercè de Barcelona, el 1988.
Aquell dia vaig veure que allò era el
que m’interessava. No tant els discs,
sinó la música en viu. 

Tu ets molt crític amb el sector
del periodisme musical...
Al principi escrivia al Popular 1 i allà
vaig aprendre el pitjor del gremi: fer
articles marcats per la influència de
les discogràfiques. Després vaig
estar a Rockdelux, on es treballava
amb més distància respecte de la
indústria, però amb altres tics no-
cius. Tot el que critico ho he comès
jo, però quan portes 20 anys en un
ofici, alguna cosa aprens. 

I ara el tipus de periodisme que
fas és una excepció.
Dir-ho així seria posar-me unes me-
dalles que no em pertoquen. Quan
vaig començar, et podies guanyar
la vida, sobretot, si treballaves en un
diari. Ara mateix, el periodisme mu-
sical és tan precari que intentar
trencar certes inèrcies et pot fer

desaparèixer. El problema del pe-
riodisme musical és que sovint tots
estem als mateixos llocs escrivint
sobre els mateixos esdeveniments. 

En un moment que, com dius, el
periodisme musical està tan ma-
lament, estem vivint una explo-
sió de l’escena urbana a l’àrea
metropolitana. S’està explicant?
Hi ha músiques de gent de vint anys
i periodistes de quaranta anys.
Aquests 20 anys de diferència són
crucials perquè bona part del perio-
disme no estigui entenent com cal-
dria aquestes explosions musicals.
No vol dir que no s’escrigui sobre
Bad Gyal o Morad, només faltaria,
però el seguiment d’aquesta escena
no és el mateix que es feia de l’indie
dels noranta, quan l’edat de músics
i periodistes coincidia.

Com ha nascut aquesta escena
urbana?
Les tecnologies han facilitat la velo-
citat amb què la música viatja. Amb
un mòbil, que és una cosa que
tenen tots els joves, pots gravar una
idea de cançó, pots trobar una base,
fer-te un vídeo, penjar-lo, recuperar
els diners que genera, tens la teva
discogràfica... També és important
el tema de les migracions. Qualse-
vol ciutat de l’Estat té avui dia una

diversitat demogràfica que no exis-
tia l’any 80, quan hi havia un 1%
d’estrangers. Ara hi ha un 30% de
persones no nascudes a Espanya o
a Barcelona. Això fa que joves amb
famílies provinents de Colòmbia,
Mèxic, el Pakistan o Algèria estiguin
convivint a la mateixa classe amb
una banda sonora de fons comuna
a la qual aporten les espècies sono-
res de la seva tradició. Aquestes
músiques són l’idioma comú d’una
generació de 15 a 25 anys. Passes
per la porta d’una escola i hi ha xa-
vals cantant Pepas de Farruko. On
ho han sentit? És omnipresent grà-
cies a les noves tecnologies.

Morad o Beny Jr. són de l’Hospi-
talet, Santa Salut de Sabadell...
Quin pes hi té la perifèria?
Que aquestes músiques neixin a la
perifèria és el més normal del món.
Totes les innovacions culturals i les
músiques populars sorgeixen als
suburbis i als entorns marginals. In-
drets on els joves se senten exclo-
sos i senten que les músiques
majoritàries no els representen.
Diuen: “Vosaltres sou més grans,
teniu una posició social més esta-
blerta i no ens representeu”. És aquí
on es creen les músiques que can-
viaran el panorama musical de la
ciutat. El hip-hop neix als suburbis,

com la rumba quinqui, el dancehall,
el rock, el trap, el reggaeton... És
normal que neixin aquí, perquè al
centre hi viu la gent benestant que
està contenta amb la música domi-
nant. És a la perifèria on es fa una
música més accelerada, més gro-
llera i més directa que després ar-
riba als espais centrals de la cultura.
S’acostuma a mirar aquestes músi-
ques com expressions culturals de
classe baixa, massa simples. Però
tard o d’hora s’acabaran convertint
en músiques hegemòniques. 

Ens ha de preocupar que la sec-
ció cultural de TV3estigui plena
d’artistes com Joan Dausà, Els
Amics de les Arts o Manel i altres
com el Morad hi surtin molt
menys?
Hi ha un tap generacional, però
també hi ha un tap de classe social.
Només cal mirar la composició de la
direcció de la Corporació Catalana
de Mitjans Audiovisuals o els caps i
els equips dels programes. Estem
parlant de gent de classe mitjana
que viu en una realitat totalment
allunyada d’aquestes perifèries, i
flipaamb músiques còmodes. Hi ha
un tercer tap que és el tap de raça.
Quants periodistes de famílies co-
lombianes, magrebines o subsaha-
rianes hi ha a TV3? Als mitjans de4

Albert Alexandre
Fotografia: J. Chichelnitzky

Publicat el17 de juny del 2022
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3comunicació estan infrarepresen-
tats. El periodisme és el reflex d’una
estructura mental i cultural: un pe-
riodista de 40 anys, de classe mitjana
i amb vuit cognoms catalans o cas-
tellans. Això en empreses públiques
és un drama, perquè TV3 està pa-
gada per tota la gent que viu a Cata-
lunya. Hi ha gent que mai la posarà
perquè està farta de no veure’s-hi re-
flectida. Passa en la informació polí-
tica, en la informació cultural, en els
anuncis... Per què no es parla d’un
concert de pakistanesos i sí que es
parla del nou videoclip del traper ca-
talà que s’intenta impulsar com a
“paio autèntic” i resulta que, en reali-
tat, no el veu ningú? 

En canvi, hi ha artistes que tenen
moltes més visites a les xarxes i
no apareixen a la televisió...
Sí! Fa uns dies va actuar Maka al
Sant Jordi Club. Hi havia 4.500 per-
sones. TV3 considera que no hi ha
d’anar. En canvi, una setmana des-
prés James Blunt inaugura el festi-
val de Pedralbes amb menys
persones i es creu que és indiscuti-
ble parlar d’aquest concert. Per
què? Per què és James Blunt? El fes-
tival de Pedralbes? Per què la gent
que hi va és guai? Hi ha un biaix ra-
cista, classista i d’edat.

Totes aquestes idees et van fer
crear Otros escenarios posibles?
M’agradaria dir que sí, però no va
ser així. Volia escriure sobre altres
llocs on es feia música. No eren tant
els grups sinó els llocs. Pensava en
sales o bars que no sortien al diari,
com la Upload. Però buscant
aquests llocs vaig descobrir altres
indrets com cases ocupades, esglé-
sies, parcs... Vaig obrir la mirada i
vaig trobar concerts com el d’una
comunitat llatinoamericana que
porta a Barcelona un grup peruà de
cúmbia a una discoteca a les quatre
de la matinada. És més cansat, però
el que et trobes és espectacular. Així
vaig descobrir altres músiques o al-
tres maneres d’organitzar-se... Una
altra ciutat que, per la meva igno-
rància, m’era desconeguda. Una
ciutat on un home que té una fer-
reteria al carrer de Sants i que és pa-
kistanès és capaç d’organitzar un
concert en un auditori de Cornellà
portant-hi un artista del seu país.
Per què no s’ha de fer la crònica d’a-
quest concert? Tenia molta llibertat.
Ja no havia d’anar a l’Apolo o al Si-
decar. Deia: “Me’n vaig a un polígon
de Cerdanyola a veure flamencotón,
a un club de sado a veure un con-
cert o a un parc on uns xavals rape-
gen. Quan hi arribava em podien
dir: “Què és El Periódico?”. Són
agents culturals que mai han tingut
contacte amb la premsa perquè no
els han fet ni cas, i quan veuen un
periodista es posen en guàrdia o
estan molt agraïts. 

I aleshores vas decidir crear una
exposició amb aquest material?
El desembre del 2020, El Periódico
va tancar la secció per un tema
pressupostari. Vaig fer una xerrada
per tancar el projecte a l’Ateneu Po-
pular de Nous Barris. Quan la gent
veia els vídeos que jo havia gravat
amb el mòbil en aquells concerts
quedava al·lucinada. Em pregun-
tava si allò era Barcelona. Vaig
creure que calia donar més vida a
aquell material i ara l’hem portat als
centres cívics en format d’exposició. 

Abans parlaves de l’Apolo o del
Sidecar. Han de patir amb la pre-
sència dels macrofestivals?
Fa 25 anys, en aquest país no hi
havia macrofestivals. Hi havia el
Doctor Music o el Benicàssim, i eren
esdeveniments excepcionals. Al
cap de 10 anys eren una cosa assi-
milada i 20 anys després estem en
un moment en què semblen impa-
rables. El circuit de festivals ha cres-
cut d’una manera tan salvatge que
la capacitat de les sales d’acollir
concerts es va reduint. Abans la
temporada d’estiu dels festivals era
de juliol a agost: el moment fluix de
les sales de concerts, perquè la gent
volia escoltar música al carrer. Però

ara la temporada dels festivals va de
maig a octubre. Són sis mesos en
què les sales de concerts no poden
contractar artistes internacionals
perquè els festivals paguen molt
més. Hi ha generacions que assu-
meixen que escoltar música en viu
és anar a festivals. De totes mane-
res, això no vol dir que a Barcelona
les sales de concerts desapareguin,
perquè molts macrofestivals pro-
gramen una música molt concreta
i hi ha molts tipus de música. 

I al públic l’ha de preocupar la
concentració de macrofestivals? 
Jo crec que sí, perquè ens aboca a un
consum de música absolutament
angoixant i insatisfactori. Quan tu
compres una entrada per a un festi-
val ho fas perquè t’han dit que hi to-
quen The Strokes, The Jesus and
Mary Chain, Bad Gyal, Massive At-
tack, M.I.A. i Tame Impala. Quan ar-
riba el dia del festival, resulta que dos
grups toquen a la mateixa hora, que
un altre toca mitja hora després a un
escenari que està a 20 minuts d’on

ets tu i hi arribaràs tard, que un altre
toca a les quatre de la matinada i
potser l’endemà curres... Quan arriba
el moment de la veritat no els pots
veure tots, perquè un festival és una
experiència totalment esgotadora i
desbordant que en alguns casos t’o-
bliga a veure els concerts a una dis-
tància brutal, a través d’una pantalla,
fent cues per a tot...

Si és així, per què tanta gent va
als festivals?
La gent s’emociona amb la idea del
festival, no amb el festival en si. El
model és ajuntar el màxim de gent
i el màxim de fer caixa en el mínim
de temps possible. Concentrar tot
el consum musical que abans po-
dies assumir en un any, en tres dies.
És com si, ara mateix, et posessin
tots els teus plats preferits en una
taula i et diguessin que te’ls has de
menjar en tres dies. O t’ho menges
tot o mai més ho podràs tastar. És
una manera bastant incòmoda de
gaudir de la música. Anem estres-
sats per la vida i, quan arriba el fes-
tival, que hauria de ser el moment
de destensar-se, aquella angoixa es
manté. Una angoixa vinculada a
l’oci, no a la feina. És una manera
malaltissa d’oferir música. 

A més, t’he sentit dir que els con-
certs en festivals acostumen a ser
descafeïnats...
És clar! Hi ha artistes importants que
poden portar-hi el seu show com-
plet d’hora i mitja, però la immensa
majoria hi fa concerts de 45 minuts.
Jo porto 30 anys veient música en
viu i recordo perfectament concerts
que m’han marcat en sales, però he
vist grups importants en festivals i
no sé ni quan ni on va ser. 

Ja per acabar, com veus la polè-
mica que hi ha hagut amb el Pri-
mavera Sound?
El tema de la mida és molt impor-
tant. Els macrofestivals dins d’una
metròpoli són una cosa insòlita. A
Barcelona n’hi ha tres i dos d’ells, el
Sónar i el Primavera Sound, són dels
més rellevants del planeta. El Cruïlla
és menor, però està pujant de nivell.
El problema és quan els festivals
tenen una mida tan descomunal
que deixen de ser espais de tro-
bada. Hi ha festivals que han deci-
dit no créixer més, com el Sónar, i
altres que encara no saben fins a
on volen arribar. El Primavera no
ha fet aquesta reflexió, està des-
bordat i vol ser més gran que la
ciutat. Ara ocupa espais que no
pertanyen al Fòrum i pretenia
tenir dos caps de setmana. A mi
em sembla bé que l’Ajuntament
s’hagi plantat. Crec que els festi-
vals estan molt bé, però han de
conviure amb l’entorn i ser una ex-
periència mínimament satisfactò-
ria que no bloquegi la ciutat. <

“El Primavera
Sound està
desbordat i vol
ser més gran
que Barcelona”

“Els macrofestivals ens aboquen a
un consum de música angoixant”
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Margarita Céspedes fa 22 anys
que està al capdavant del quiosc
de la plaça del Mercat del Clot. No
ha tingut les coses fàcils en un sec-
tor que l’obliga a aixecar la per-
siana del negoci cada dia de la set-
mana i que fa molts anys que està
en crisi. Res d’això, però, li treu ara
el bon humor. Torna als clients les
salutacions afectuoses que li fan
i dona llaminadures als gossos que
passen per l’establiment. “El mi-
llor d’aquesta feina és el tracte
amb la gent”, diu.

Una de les raons que alimen-
ten els ànims de Céspedes, que
també és presidenta de l’Asso-
ciació de Professionals de Vene-
dors de Premsa de Barcelona i
Província, és l’acord al qual el seu
sector va arribar el passat mes de
juliol amb l’Ajuntament per am-
pliar el seu catàleg de productes
i serveis. Es va establir, entre al-
tres, que entre el que queda de
2022 i el 2023 també podran te-
nir guixetes de distribució de pa-
queteria, punts de recàrrega de
bateries elèctriques i instal·lar
caixers automàtics i antenes de la
xarxa 5G, entre altres. Tal com
van dir des de l’Ajuntament des-
prés de l’acord, l’objectiu d’a-
quests canvis és “protegir els
quioscos davant la crisi de la
premsa escrita, les conseqüències
de la pandèmia i la crisi global”.

Aquestes mesures, però, han
trigat força a arribar. Segons as-
senyala Céspedes, l’Associació
de Professionals de Venedors de
Premsa les demanava des de fa
quatre anys amb la finalitat, sim-
plement, de blindar al màxim
possible la seva supervivència.
“Ens ajudaran molt, ja que sen-
se elles els quioscos hauríem
mort en cinc anys”, assegura. 

LA CRISI
Aquesta quiosquera explica que els
orígens de la crisi, que s’ha fet més
que evident en la darrera dècada,
es remunten al 2008, amb l’esclat
de la crisi financera i l’auge de la
premsa digital. L’arribada de la
pandèmia, afegeix, va empitjorar
encara més la situació. Després, la
guerra d’Ucraïna i la inflació que
va començar fa uns mesos a ame-
naçar l’estabilitat econòmica d’Eu-
ropa van acabar d’enfonsar-ho
tot. “Ara han baixat encara més les
vendes perquè la gent té por i no
vol gastar”, alerta. “Un diumenge
ara és com un dia qualsevol d’en-
tre setmana”, afegeix.

Aquest progressiu deteriora-
ment el corrobora un altre treba-
llador del sector, Jaume Borràs,
que fa 35 anys que porta el quiosc
que hi ha als peus de l’Arc de
Triomf. Tot i això, admet que ell
ha anat aguantant perquè no té al-

tres treballadors i està en una
bona ubicació. En canvi, indica, els
que estaven en zones que no són
de pas ni d’estada per als vianants,
com la Gran Via, són “els primers
que van tancar”. “Més d’un esta-
bliment se salvarà amb les noves
mesures”, pronostica. 

Tornant a l’acord, és impor-
tant que l’ampliació del catàleg de
productes també contempla que
els quioscos podran vendre cafè
i menjar envasat. Per als dos
quiosquers, però, això no supo-
sarà un augment en la facturació,
ja que tenen al seu voltant bars
que ofereixen aquest servei. Com
a molt, diu Céspedes, ajudarà
els que estan a les zones més tu-
rístiques. És per això, recalca, que
els nous quioscos que han sorgit
en els darrers anys, com
News&Coffee o Good News, on
s’ha venut des del començament
cafè, premsa generalista i revis-

tes alternatives, no suposen per a
ells una competència real.

L’ALTRE MODEL
El fet que News&Coffee i Good
News hagin, per exemple, venut
cafè quan no estava permès, va
fer que l’Ajuntament els obrís fa
temps expedients informatius
demanant que s’ajustessin al
plec de la concessió. “Encara es-
tan en curs i està pendent veure
si s’arxivaran o acabaran amb
sanció”, afegeixen des del con-
sistori. Per part seva, però, un
dels fundadors de News&Coffee,
Pablo Pardo, assegura que a ells
no se’ls ha posat cap sanció, però
“a altres empreses sí”. 

Més enllà d’aquest fet, Pardo
destaca que el primer quiosc del
nou model que va aparèixer a la
ciutat va ser de la seva empresa.
Va ser el desembre del 2019 al
passeig de Sant Joan amb Ausiàs

March. Allò només va ser el prin-
cipi. En tot aquest temps, afirma,
s’ha anat expandint a la plaça de
la Vila de Gràcia i a les avingudes
Diagonal i Paral·lel. També ha
trobat lloc a Madrid, València i,
fins i tot, a França. El seu objec-
tiu? Tal com assegura Pardo,
adaptar el sector als temps actu-
als. “Som els quioscos del futur.
Els tradicionals continuen oberts
perquè la gent que hi treballa ne-
cessita la jubilació, però no per-
què siguin sostenibles”, indica.

Aquestes paraules es veuen
reflectides en el que, fa uns anys,
va impulsar Pardo a muntar el
primer de tots aquests negocis:
veure com el quiosc del passeig de
Sant Joan feia temps que estava
tancat i ningú li donava una nova
vida. Al final li va donar ell sen-
se saber si el seu destí seria millor
que els seus predecessors o no-
més seria temporal.

Alba Losada
BARCELONA

La segonavidamésesperada
» El consistori ha acordat amb els quioscos tradicionals l’ampliació del seu catàleg de productes i serveis
» El sector aplaudeix la mesura perquè suposa un pas per sobreviure després d’aguantar diverses crisis

Els quioscos podran vendre cafè, acollir guixetes de distribució de mercaderies i instal·lar caixers automàtics, entre altres. Foto: Línia

Publicat el 13 de setembre del 2022
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“Tot va bé fins que em pregun-
ten el nom: aleshores es fan en-
rere”. Es diu Siham i parla de la
seva experiència intentant llogar
un pis a Barcelona. Està con-
vençuda que el fet de ser del
Marroc li ha tancat moltes por-
tes a l’hora de trobar un lloc on
viure amb el seu marit i els seus
tres fills menors.

Lluny de ser un cas aïllat,
aquesta discriminació és el pa de
cada dia per a moltes persones
d’origen estranger. I no ho diu
només la Siham, sinó que ho de-
mostra un estudi de l’Ajunta-
ment que conclou que “el 62%
dels agents immobiliaris accep-
ten la discriminació per origen
ètnic en el lloguer d’habitatges”.
Aquest treball de recerca, bate-
jat amb el nom de Discrimina-
ció a la carta, parteix de 350 tru-
cades a diferents immobiliàries
de la ciutat en nom d’una pro-
pietat inventada que vol llogar el
seu pis i que demana excloure
“les persones immigrants” del
procés de selecció.

De totes les agències incloses
a l’estudi, només un 10% es nega
a acceptar la petició racista del
propietari fictici i un 4% es limita
a no donar-hi resposta. La ma-
joria (el 62%) accepta aquesta
demanda i l’aplica, deixant fora
directament els candidats im-
migrants, mentre que una quar-
ta part (el 24%) la “facilita”, és a
dir, ofereix informació dels can-
didats al propietari per tal que ell
mateix pugui aplicar la discri-
minació que consideri.

“UNA PRÀCTICA A L’OMBRA”
En tots els casos, això sí, es
tracta d’una “pràctica a l’om-
bra”, tal com diu la investigació.

Els agents immobiliaris són
conscients que no poden expli-
citar aquesta discriminació en
els anuncis dels pisos, però això
no els impedeix tenir en comp-
te les preferències racistes dels
propietaris. 

A l’hora de parlar amb pos-
sibles llogaters no ho diuen
obertament, és clar, però molts
cops ni tan sols s’esforcen a dis-
simular. La Siham recorda, per
exemple, una vegada que va
trucar a una agència per veure
un pis, li van dir que sí i, en des-
cobrir el seu nom àrab, van rec-
tificar i li van dir que ja no esta-
va disponible. La Fatima ha vis-
cut aquest mateix racisme en
primera persona, buscant habi-
tació en un pis compartit: “Quan
s’assabenten que soc marroqui-
na, em diuen que no”. Afegeix
que el seu cunyat, que és pakis-
tanès, també ha estat exclòs

molts cops per immobiliàries i
propietaris, malgrat tenir feina,
documentació i solvència eco-
nòmica per assumir un lloguer. 

En aquest sentit, l’estudi re-
cull declaracions d’agents im-
mobiliaris que admeten rebutjar
les visites de persones immi-
grants, després d’identificar-les
–diuen– per l’aspecte, el nom, la
manera de parlar o la docu-
mentació presentada. Reconei-
xen també que les enganyen,
inventant-se que ja han trobat un
altre llogater, i es justifiquen
dient que això, la discriminació,
és part de la seva feina. 

IMMIGRANT NO, ESTRANGER SÍ
“A mi tampoc m’interessen els
immigrants! Gent estrangera,
europea, sí, clar, però immi-
grants, no”. És un dels frag-
ments d’una conversa telefònica
amb un agent immobiliari que

inclou l’estudi, i que posa de
manifest la distinció racista que
s’estableix entre els conceptes es-
tranger i immigrant. 

En aquest experiment, la
propietat fictícia demana ex-
cloure els “immigrants”, sense
concretar país d’origen, ètnia, re-
ligió o classe social, però els
agents de seguida se’n fan una
idea. D’aquesta manera, segons
l’estudi, hi ha persones immi-
grants a les quals no consideren
com a tal, i persones a les quals
consideren immigrants sense
ser-ho. Així, un anglès blanc
que hagi vingut a viure i treballar
a Barcelona serà un estranger,
mentre que un català de pares
senegalesos nascut a Barcelona
serà un immigrant.

SANCIONS I RECURSOS
Discriminació a la carta és el se-
gon estudi impulsat per l’Ajun-

tament per detectar aquesta
pràctica en el sector immobilia-
ri. El primer el va presentar l’a-
ny 2020, quan també va inter-
posar la primera multa de l’Es-
tat per aquest tipus de discrimi-
nació. Concretament, va san-
cionar amb 45.000 euros uns
propietaris i una immobiliària
per haver negat el lloguer a un
noi marroquí pel fet de ser-ho.

El consistori assegura que
l’objectiu d’estudis com aquest és
“situar i quantificar l’abast” d’a-
quest problema, per “poder tre-
ballar conjuntament amb agents
i entitats” per erradicar-lo. Per
això, ha fet arribar els resultats
i les conclusions d’aquest treball
al Col·legi d’Administradors de
Propietats Immobiliàries i a la
Cambra de la Propietat Urbana,
i ha posat a la seva disposició els
recursos que ofereix l’Oficina
per la No Discriminació.

Anna Utiel
BARCELONA

Trobar pis si et dius Siham
» Un estudi de l’Ajuntament diu que el 86% de les immobiliàries discriminen llogaters pel seu origen
» Fatima, marroquina i veïna de Barcelona: “Quan s’assabenten que soc del Marroc, diuen que no”

De les 350 immobiliàries incloses a l’estudi, només el 10% es van negar a excloure llogaters immigrants. Foto: Ajuntament

Publicat el 31 de gener del 2022



15 | 

líniaSantAndreu.cat27 de desembre del 2022Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517



| 16

Pròxima edició: 10 de generlíniaSantAndreu.cat 27 de desembre del 2022


